
اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - مهدی میرزاده 
افزود: از دیگــر مزایای این طرح کاهش 
ریسک و تضمین استمرار صادرات نفت 
خــام، افزایش پایانه های صادرات نفت و 
تمرکززدایی و جلوگیری از تجمع و قطبی 
شدن پایانه  های نفتی در یک منطقه است.

وی ادامه داد: اگرچه از منظر اقتصادی 
و اجتماعی استفاده از ظرفیت های محیطی 
برای بــرون رفت از توســعه نیافتگی در 
منطقــه مکران ضرورتــی اجتناب ناپذیر 
است که این طرح دقیقاً در راستای چنین 

ضرورتی است.
استاد جغرافیای سیاسی و ژئوپلتیک 
دانشگاه هرمزگان یادآور شد: اما تحولات 
سال های اخیر در عرصه روابط بین الملل 
در منطقه خاورمیانه، تشــدید رقابت های 
ژئوپلیتیکی و احتمال استفاده خلیج فارس 
به عنوان یک کارت و برگ برنده در زمان 
بروز بحران ها و مناقشات نظامی سبب شد 
اهمیت وجــود پایانه های نفتی متعدد در 

کشور بیش از بیش احساس شود.

میرزاده تصریح کرد: در ســال های 
اخیر بارها بحــث محدودیت رفت وآمد 
و بســتن تنگه هرمز توسط ایران به عنوان 
یک اهرم فشار در مناسبات بین المللی در 
برابــر زیاده خواهی های غرب و متحدان 
منطقه ای آن مطرح شــد و چنین رخدادی 
بدون داشتن مسیر و پایانه های جایگزین 
میســر نیســت به همین خاطــر از منظر 
راهبــردی و پدافند غیرعامــل دیر یا زود 
چنین رخدادی باید اتفاق می افتاد و طبعیتا 
مسیر موازی که به بنادر ما در اقیانوس هم 
متصل می شــود یک پایانه و هاب نفتی در 
مکران و جاســک ایجــاد خواهد کرد که 
علاوه بر پوشش دادن اهداف استراتژیک 
می تواند کمابیش محرک توسعه این منطقه 

نیز باشد.
به گفته وی، هم چنین در ســال های 
اخیر گاهی در مواقع بحران و شدت گرفتن 
تنش های کلامی میان سیاســت مداران و 
رؤســای کشورها، برخی از کارشناسان و 
مسوولان کشور طرح بستن تنگه هرمز و 
ایجــاد محدودیت در رفت وآمد را مطرح 
می کردنــد؛ هرچند طــرح این موضوع 
می تواند اهرم فشــاری برغرب و متحدان 
منطقه ای آن باشــد امــا از آنجایی که هر 
اقدامی برای بستن و ایجاد محدودیت در 
تنگــه هرمز، این گذرگاه اقتصادی و نفتی 
را برای همه کشورها از جمله ایران ناامن 
می کند ، تهدید ایران تا حد زیادی، تهدیدی 
لفظی قلمداد می شــد و فاقــد اثرگذاری 

راهبردی بود اما با کاهش وابستگی ایران 
به تنگه چنین تهدیداتی اثرگذاری بیشتری 

خواهد داشت.
منفعت جامعه محلی جاســک 
از طــرح خط لوله انتقال نفت گوره 

دیده شود
این کارشــناس در حوزه مســائل 
سیاســی و راهبردی ادامــه داد: در حال 

حاضر کشورهای منطقه اقداماتی را برای 
کاهش وابســتگی به تنگه هرمز در زمینه 
انتقــال نفت انجام داده اند از جمله امارات 
که با احداث خط لوله حبشــان- فجیره تا 
حدی از وابستگی مطلق خود به تنگه هرمز 
کاسته این درحالی است که سعودی ها نیز 
برای انتقال نفت از شرق به غرب، خط لوله 
نفتی را چندین دهه پیش ســاخته اند که به 

بندر ینبوع در دریای سرخ منتهی می شود، 
لذا این خط بخشــی از تولیدات نفت این 
کشور را از طریق پایانه های صادراتی واقع 

در این دریا صادر می کند.
میرزاده از دیگر دســتاوردهای این 
خط برای استان هرمزگان در منطقه مکران 
و شهرســتان جاســک به توسعه اشتغال 
جوانان اشاره کرد و بیان داشت: به طور کلی 
چنین طرح بزرگی می تواند زمینه اشتغال 
جویندگان کار در استان را فراهم کند و به 
تعبیری نیروی کار ماهر و متخصص منطقه 

و استان در این پروژه سهیم شود.
عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان 
اضافه کرد: جدای از تاسیســات انتقال که 
ازغرب به شرق استان کشیده می شود، در 

وهلــه نخســت ســاخت تاسیســات 
ذخیره ســازی و بارگیــری و پس از آن با 
بهره برداری از این تاسیسات فرصت های 
کاری فراوانــی ایجــاد خواهد شــد که 
می تواند زمینه اشــتغال نیروی کارماهر و 

متخصص منطقه را فراهم کند.
وی درعین حال ابرازداشــت: البته 
بدیهی اســت که کلان  پروژه هایی مانند 
این طرح می تواند چهره و اقتصاد منطقه و 
هم چنین وضعیت اجتماعی منطقه مکران 
و به ویژه جاســک را نیز تا حدی دگرگون 
کند هر چند در این راســتا ضرورت دارد 
ســازوکارها و اقدامات لازم برای انتفاع 
هرچه بیشتر جامعه محلی از این طرح هم  

اکنون دیده شود.

میرزاده با اشــاره بــه اهمیت تامین 
زیرســاخت های آموزشی و لزوم تربیت 
تکنســین های بومی مورد نیاز تاسیسات 
نفتی این طرح در منطقه جاســک معتقد 
اســت: با نیازســنجی از جمله در حوزه 
آموزش، مهارت آفرینی و  توانمندســازی 
باید زمینه استفاده جامعه محلی از این طرح 
و پیوند چنین پروژه ای با فضای اجتماعی 

منطقه فراهم شود.
استاد جغرافیای سیاسی و ژئوپلتیک 
دانشــگاه هرمزگان اضافه کرد: درغیر این 
صورت ممکن اســت در بدو شروع طرح 
فرصت هایی در زمینه اشتغال برای جامعه 
محلی فراهم شــود امــا در آینده و پس از 
بهره برداری از طرح، ارتباط جامعه محلی 
و ســاکنان مکران با این پروژه و انتفاع از 
آن کاهــش یابد تا جایــی که این طرح به 
صورت عملی اثر مثبتی بر زندگی، اقتصاد 
و معیشــت مردم محلی نداشــته باشد، 
وضعیتی که هم اکنون در برخی از مناطق 

کشور وجود دارد.

عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان:

کاهش وابستگی به تنگه هرمز مزیت اصلی خط لوله گوره به جاسک است

مسیر تربیت نیروی مهارت آموز و کارآفرین را هموار می کنیم

گروه اقتصادی - »ما به رفع موانع کسب 
و کار معتقد هســتیم و می گوییــم باید فضای 
کســب و کار آماده شود؛ ما می گوییم موانع باید 
برطرف شود و باید به مردم آزادی عمل بدهیم.« 
این، وعده حسن روحانی در واپسین روزهای 
مبارزات انتخاباتی بود که بعد از کنار زدن موانع 
انباشته شده در طول سال های گذشته، حال دارد 
تحقق می یابد و لبخند رضایت را بر لبان فعالان 

اقتصادی می نشاند.
روند طولانی برای راه اندازی کسب وکار 
و اخــذ مجوزهــای لازم یکــی از گلایه های 
به حــق کارآفرینان بوده کــه در برخی موارد، 
آنها را از ادامه مســیر ناامید کرده اســت. پنجره 
واحد فیزیکی شروع کسب وکار، نسخه دولت 
دوازدهم برای حــل و فصل این موضوع بوده 
کــه اجــرای آن از خرداد ماه ســال جاری در 
پایتخــت کلید خورد. روز یکشــنبه نیز چهار 
مرکز اســتان های آذربایجان شــرقی، اصفهان، 
خراســان رضوی و فارس شــاهد راه اندازی 
پنجره واحد فیزیکی شــروع کسب و کار بودند 
و بر اســاس وعده »فرهاد دژپسند«، وزیر امور 
اقتصــاد و دارایی، ســامانه الکترونیکی پنجره 
واحد تا انتهای مهرماه در همه استان های کشور 

راه اندازی می شود.
بــه گفته فعالان بخش خصوصی، پیش از 
این گاهی دریافت مجوزهای شروع کسب وکار 
بیشــتر از یک سال به طول می انجامید؛ اما حالا 
دژپســند از کاهش این بازه زمانی به هشت روز 
خبر داده و گفته اســت: ما موفق شدیم میانگین 
مدت زمان صدور مجوزهایی که از طریق درگاه 
ملی مجوزهای کشور )g۴b( قابل درخواست 

هســتند را در سطح استانی از ۵۸ روز به ۸ و در 
ســطح ملی از ۱۰۰ روز به ۱۸ روز کاهش دهیم 
کــه این یک جهش قابل توجه و نشــان دهنده 

قابلیت های ایجاد شده در این زمینه است.
صاحب نظران بــر این باورند که یکی از 
مهم ترین و موثرترین راهکارهای بهبود محیط 
کسب و کار، تسهیل و تسریع فرآیندهای صدور 

مجوزهای کسب و کار است.
بنابرایــن تاثیر پنجره واحــد فیزیکی که 
زمان دریافت مجوزهای شــروع کار را کاهش 
می دهد، در بلند مدت خود را در بهبود شاخص 
کسب وکار نشــان خواهد داد؛ شاخصی که از 
ســال ۲۰۱۶ روند نزولی به خود گرفته و نهایتا 
رتبــه ۱۲۸ را در ســال ۲۰۱۹ از آن خود کرده 
است. البته که »علی فیروزی«، رئیس مرکز ملی 
پایش بهبود فضای کسب و کار گفته »رتبه ۱۲۸ 
ما در رده بندی جهانی، به معنای این نیســت که 
وضعیت ما لزوماً از ۱۲۷ کشــور بدتر است« و 
دلایل کارشناســانه خود را هم ارائه کرده است. 
اما در هر حال کســب وکار ایــران با این رتبه، 

شناخته شده و به آن ارجاع داده می شود.  
در نهایت، این روند نزولی در سال ۲۰۲۰ 
یعنی همزمان با اوج دوران تحریم متوقف شده 
و با یک پله بهبود، خود را به  رتبه ۱۲۷ رسانده 

است.
»عباس آرگون« نایب رئیس کمیســیون 
بازار پول و ســرمایه اتــاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایــران نیز ضمن تائید این 
نکته که ایجــاد این پنجره واحــد می تواند به 
بهبود شــاخص کسب وکار ایران کمک کند، به 
خبرنگار ی می گوید: با توجه به شرایط امروزه، 

این خوب و ارزشمند است که بتواند تمام کارها 
در یک جا متمرکز و از یک کانال پیگیری شود. به 
این ترتیب افراد به جای مراجعه به دستگاه های 
مختلف برای کسب  مجوز، می توانند در مدت 
کوتاهی مجوز لازم برای تاســیس کسب و کار 

را دریافت کنند.
وی تصریــح می کند: پیشــتر، فردی که 
می خواست کســب وکاری را آغاز کند مجبور 
بود سه ماه زمان و انرژی برای اخذ مجوز صرف 
کند، اما اکنون می توان با ســرعت بیشتری وارد 
کســب و کار شــد و این انرژی و زمان را برای 
کار صــرف کرد؛ بدین ترتیب می توان شــاهد 

شکل گیری کارهای مولد در بلند مدت بود.
عضو اتاق بازرگانی تهران نتیجه دهی این 
اقدام را مســتلزم تســهیل در قوانین و مقررات 
دانســته و ادامه می دهد: تمرکز فیزیکی صدور 
مجــوز به تنهایی کفایت نمی کند و مســئولان 
باید فرایند را تسریع و مشکلات بین دستگاه ها 

را رفع کنند.
آرگون معتقد اســت حــذف مجوزها و 
فرایندهــای زاید و تمرکــز فعالیت ها در یک 

ســازمان به صورت هم زمان اثربخشی بیشتری 
خواهد داشــت و می تواند به حذف مشــاغل 

واسطه ای و رونق کار مولد کمک کند.
نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه 
اتــاق بازرگانــی همچنین به لــزوم هماهنگی 
دستگاه های مختلف اشــاره کرده و می گوید: 
انجام کار و صدور مجوز در زمان کوتاه نیازمند 
تسهیل روابط بین سازمان های مختلف است که 
اهمیت اصلاح قوانین و مقررات باز هم در اینجا 

خودش را نشان می دهد.
 این جمله، موید ســخنان وزیر اقتصاد در 
افتتاحیه اســت که گفته بود:  یکی از ملزومات 
جذب ســرمایه و ســرمایه گذاری جدید این 
اســت که ســرمایه گذار نبایــد دغدغه عدم 
همکاری احتمالی دستگاه های اجرایی را داشته 
باشــد. ســرمایه گذار وقتی تصمیم گرفت در 
عرصه ســرمایه گذاری وارد شود نباید دغدغه 
همکاری دســتگاه های اجرایی کشور را داشته 
باشــد و باید اطمینان یابــد از یاری به او دریغ 
 نکــرده و از آن مهم تر، چوب لای چرخ کارش 

نمی گذارند.

عضو هیات علمی دانشگاه هرمزگان از احداث طرح خط لوله انتقال نفت خام گوره به جاسک در منطقه مکران ضمن کاهش وابستگی ایران به تنگه هرمز را راهبردی ترین طرح نفتی در این دوره عنوان کرد.

روند طولانی برای راه اندازی کسب وکار و اخذ مجوزهای لازم یکی از گلایه های به حق کارآفرینان بوده که در برخی موارد، آنها را از ادامه 
مسیر ناامید کرده، اما اکنون دولت دوازدهم نسخه ای برای حل این معضل پیچیده است.

مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهادکشاورزی هرمزگان خبر داد:

انعقاد قرارداد همکاری صندوق حمایت از توسعه فعالیتهای کشاورزی

وضعیت مبهم ترخیص خودروهای دپو شده در گمرکات

معاون سازمان امور مالیاتی:

اعلام جزییات نحوه نرخ گذاری برای دریافت مالیات از خانه های خالی

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای هرمزگان:

تاثیر پنجره واحد فیزیکی که زمان دریافت مجوزهای شروع کار را کاهش می دهد، 
در بلند مدت خود را در بهبود شاخص کسب وکار نشان خواهد داد؛ شاخصی که از 
سال ۲۰۱۶ روند نزولی به خود گرفته و نهایتا رتبه ۱۲۸ را در سال ۲۰۱۹ از آن خود 
کرده اســت. البته که »علی فیروزی«، رئیس مرکز ملی پایش بهبود فضای کسب 
و کار گفته »رتبه ۱۲۸ ما در رده بندی جهانی، به معنای این نیست که وضعیت ما 
لزوماً از ۱۲۷ کشور بدتر است« و دلایل کارشناسانه خود را هم ارائه کرده است. اما 
در هر حال کسب وکار ایران با این رتبه، شناخته شده و به آن ارجاع داده می شود.  

عضو هیات علمی دانشــگاه هرمزگان اضافه کرد: جدای از تاسیسات 
انتقال که ازغرب به شــرق استان کشــیده می شود، در وهله نخست 
ساخت تاسیسات ذخیره سازی و بارگیری و پس از آن با بهره برداری 
از این تاسیسات فرصت های کاری فراوانی ایجاد خواهد شد که می تواند 
زمینه اشــتغال نیــروی کارماهر و متخصص منطقــه را فراهم کند.

گروه اقتصادی - مدیر هماهنگی 
ترویج کشاورزی سازمان جهادکشاورزی 
هرمــزگان از انعقاد قــرارداد همکاری 
صنــدوق حمایت از توســعه فعالیتهای 
کشــاورزی زنان روستایی بندرعباس و 

undp )سازمان ملل متحد (خبر داد.
لاله بشــیرزاده اظهار کرد: قرارداد 

همــکاری صندوق حمایت از توســعه 
فعالیتهای کشــاورزی زنان روســتایی 
شهرستان بندرعباس و undp )سازمان 

ملل متحد( منعقد شد.
وی افزود: این قــرارداد همکاری 
به مبلــغ ۸ میلیــارد و ۹۰۰ میلیون ریال 
در خصوص اجرای پــروژه حمایت از 

کســب و کارهای آســیب دیده کوچک 
زنان روستایی در اثر بیماری کرونا منعقد 

شده است.
مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی 
سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان 
ادامه داد: قرارداد مذکور برای اولین بار در 
سطح کشــور توسط مدیریت هماهنگی 

ترویج ســازمان جهاد کشاورزی با یک 
سازمان بین المللی منعقد شده است.

بشــیرزاده در پایان خاطرنشــان 
کرد: امیدواریم با اجــرای این پروژه در 
استان، شاهد اجرای پروژه های بیشتری 
با undp برای کمک و حمایت از قشــر 

آسیب دیده و محروم استان باشیم.

گروه اقتصــادی -بیش از یک ماه 
از تمدیــد زمان برای تعیین تکلیف مانده 
خودروهای وارداتی گذشــته و در حالی 
مسئولان گمرکی از بســته شدن پرونده 
این خودروها خبر می دهند که مشخص 
نیســت بیش از ۳۰۰۰ خودرویی که باقی 
مانده بود چگونه تعیین تکلیف شده اند، 
آن هم در شرایطی که حدود ۱۱۰۰ دستگاه 
بدون ثبت سفارش بوده و امکان ترخیص 

نداشتند.
اواخر خــرداد ماه بــود که مهلت 
ترخیص خودروهای دپو شده در گمرک 
برای بار چهارم تمدید شد تا صاحبان آنها 
بتوانــد اقدام کنند، اما این در حالی بود که 
بعد از خروج بخشــی از این خودروها در 
دوره های قبل، حدود ۳۷۱۹ دستگاه دیگر 
در گمرکات و بنادر باقی مانده بود که از این 
تعداد حدود ۲۴۷۱ دســتگاه خودروهای 
دارای پرونــده قضایی بوده و طبق مصوبه 
دولــت نیاز به تمدید زمان برای ترخیص 
نداشتند و ۱۲۴۸ دستگاه دیگر نیز نیازمند 

تمدید زمان بودند که ۱۱۰۰ دســتگاه آنها 
بدون ثبت سفارش بود.

در حالی بیــش از یک ماه از مهلت 
جدید گذشته و جزئیاتی در رابطه با تعیین 
تکلیف این خودروها اعلام نشده که اخیرا 
رئیس کل گمرک اعــلام کرده »به غیر از 
خودروهــای که در محاکم قضایی بودند 
که تعداشان کمتر از ۳۰۰۰ دستگاه است، 
پرونده خودروهــای وارداتی در گمرک 
بسته شده اســت«. این در حالی است که 
از مانده خودروها حدود ۲۴۷۱ دســتگاه 
دارای پرونده قضایــی بود که رئیس کل 
گمرک به آن اشــاره کــرد و باید از ۱۱۴۸ 
دســتگاه دیگر برای ۱۱۰۰ دستگاه ثبت 
ســفارش انجام می شد تا امکان ترخیص 
پیــدا کنند و بارها ارونقــی - معاون فنی 
گمرک - تاکید کرده بود که »برای ترخیص 
این خوردها باید وزارت صمت نسبت به 
باز کردن ثبت ســفارش اقدام کنند در غیر 
ایــن صورت امــکان ترخیص نخواهند 
داشت و غیر این صورت تمدید زمان فقط 

برای خروج ۱۴۸ دستگاه خواهد بود«.
در حدود سه سال اخیر ثبت سفارش 
خودرو بسته شده و امکان واردات وجود 
ندارد و از این رو برای خودروهای مانده در 
گمرک ک بدون ثبت سفارش هستند باید به 
صورت استثنا ثبت سفارش باز می شد که 
البته ظاهرا مخالفت هایی هم در این رابطه 
وجود داشــت و در مدت اخیر نیز خبری 
از موافقــت وزارت صمت یا دولت با این 
موضوع نبوده است. بر این اساس، گرچه 
در این مــدت گمرک توضیحی در رابطه 
با چگونگی بسته شدن پرونده خودروها 
بــه غیر از آنهایی که ورونده قضایی دارند 
ارائه نکرده اســت، اما اگر با ثبت سفارش 
موافقت نشود تنها راه تعیین تکلیف آنها به 
اعلام متروکه شدن و واگذاری به سازمان 
اموال تملیکی ختم شده و دیگر در اختیار 
صاحبان قرار نخواهد گرفت.گفتنی است؛ 
در چند سال گذشته حدود ۱۲ هزار و ۲۶۱ 
دســتگاه خودرو به مرور وارد شــده بود 
کــه به دلیل تغییر ضوابط واردات خودرو 

ممنوعیــت ثبت ســفارش و ممنوعیت 
واردات خــودرو و همچنیــن تحولات 
سیاســت های ارزی امکان ترخیص پیدا 
نکردند تا این که بعد از رایزنی های بسیار 
در دی ماه ســال ۱۳۹۷ هیات دولت تحت 
شرایطی با ترخیص این خودروها موافقت 
کرد که براین اســاس زمان چهارماهه ای 
تعیین شــد که در اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ به 
پایان رسید و مجدد دو ماه دیگر تمدید شد 
و در پایان گزارش های رســمی نشان داد 
در آن دو مرحله ۷۱۵۳ دســتگاه ترخیص 
شد و ۵۱۰۸ دستگاه دیگر باقی  ماند.به هر 
صورت در ۲۹ بهمن ماه ســال گذشته بار 
دیگر فرصت سه ماهه ای در اختیار صاحبان 
خودرو قرار گرفت، اما به هر ترتیب پایان 
زمان با خروج تمامی خودروها همراه نشد 
و آمار نشان داد که ۱۳۸۹ دستگاه ترخیص 
و ۳۷۱۹ دســتگاه دیگر باقی مانده است، 
ولی بار دیگر فرصت سه ماهه ای از اواخر 
خرداد ماه در اختیار صاحبان این خودروها 

قرار گرفته است.

گروه اقتصادی -معاون ســازمان 
امور مالیاتی گفت: درآمد اجاره در قرارداد 
رســمی یا عادی مبنای تشخیص میزان 
مالیــات قرار می گیــرد و در مواردی که 
قرارداد وجود نداشــته باشد یا از ارایه آن 
خودداری شود، یا اگر مبلغ مندرج در آن 
کمتر از ۸۰ درصد ارقام مندرج شــده در 
جدول املاک مشــابه تعیین و اعلام شده 
باشــد،  میزان اجاره بها بر اســاس جدول 
اجاره املاک مشــابه محاســبه خواهد 
شــد.محمود علیزاده درباره بررسی اخذ 
مالیــات بر خانه های خالــی در مجلس 
اظهار داشت: مجلس با توجه به نیازهایی 
که دیده شــده در حال تغییر مفاد ماده ۵۴ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم است. در 
قانون قبل، مدت زمانی که دیده شــده کم 
بوده، همچنین برای افزایش بازدارندگی ها 
مجلــس به دنبال افزایش جریمه مالکانی 
است که خانه های خود را وارد بازار اجاره 
نمی کنند.  وی ادامــه داد: در قانون فعلی 

خانه های خالی در ســال اول مشمولیت، 
باید به انــدازه ۵۰ درصد میزان اجاره بها 
مالیات بپردازند. در سال دوم میزان مالیات 
به اندازه اجاره بها اســت و در ســال سوم 
به بعد، میزان مالیات بــه ۱.۵ برابر اجاره 
می رسد. اما پیشــنهاد مجلس این است 
که مالک باید به ازای هر واحد مشــمول 
پرداخت مالیات، در سال اول ۵ برابر میزان 
اجاره، در سال دوم ۱۰ برابر و در سال سوم 
به بعد هم ۱۵ برابر اجاره را به عنوان مالیات 
خانه خالی خود بپردازد.   معاون ســازمان 
امور مالیاتی با بیان اینکه این اعداد پیشنهاد 
مجلس است و باید درصحن به تصویب 
می رسد یا نه،  گفت: باید دید صحن به این 
پیشــنهاد چه واکنشی نشان می دهد و در 
صورت تصویب آن،  به اجرا خواهد رسید.  
علیزاده در پاسخ به این سوال سازمان امور 
مالیاتی مبنای محاســبه نرخ اجاره برای 
دریافــت مالیات از خانه های خالی را چه 
معیاری در نظر گرفته است، ادامه داد: این 

موضوع در چارچوب ماده ۵۲ و ۵۴ قانون 
دیده شــده است. درآمد اجاره در قرارداد 
رســمی یا عادی مبنای تشخیص میزان 
مالیــات قرار می گیــرد و در مواردی که 
قرارداد وجود نداشــته باشد یا از ارایه آن 
خودداری شود، یا اگر مبلغ مندرج در آن 
کمتر از ۸۰ درصد ارقام مندرج شــده در 
جدول املاک مشــابه تعیین و اعلام شده 
باشــد،  میزان اجاره بها بر اســاس جدول 
اجاره املاک مشابه محاسبه خواهد شد.  
وی افزود: براســاس جدول قیمت ها در 
ماده ۵۳ وجهی از ارزش معاملات ملکی را 
مبنا قرار می دهیم و براساس آن اجاره بهای 
ملک در مناطق برآورد می شــود به اندازه 
آن مالیات باید دهند.معاون سازمان امور 
مالیاتی درباره نحوه شناســایی خانه های 
خالی گفت: خانه های خالی توسط سامانه 
شناســایی می شــود. تمام واحدها به کد 
پســتی و کد ملی وصل هستند ازاین رو 
افرادی که دارای مسکن هستند مشخص 

می شــوند بنابراین این واحد یا باید اجاره 
داده شــود یا واگذار شــده باشد یا به هر 
نحوی به کار گرفته شــده باشد. وی ادامه 
داد: بخشــی از شناسایی خانه های خالی 
از طریق خوداظهاری اســت، گفت: در 
کنار خود اظهاری شاخص های دیگری 
هم لحاظ شــده اند که با وصل شــدن به 
ســامانه ها و نهادهای دیگر شناســایی 
می شــوند. قبوض برق، آب،  گاز و تلفن 
هم در شناسایی ها به کار گرفته می شوند اما 
تعیین کننده نیستند. علیزاده در پاسخ به این 
سوال که آیا خانه های دوم و ویلاها شامل 
اخذ مالیات از خانه های خالی می شوند، 
گفت: خانه هایــی دومی که به کار گرفته 
شده باشــد یا بیش از ۶ ماه خالی نباشند 
مشــمول پرداخت مالیات نخواهند شد. 
درباره ویلاهــا هم هنوز جزییاتی وجود 
ندارد اما مالیات بر خانه های خالی مربوط 
به خانه های داخل محدوده های شــهری 

می شود.

گروه اقتصادی - رئیس دانشگاه فنی 
و حرفه ای اســتان هرمــزگان گفت: برنامه 
های هفته ملی مهارت آموزی و کارآفرینی 
به دلیل شیوع ویروس کرونا نسبت به سال 
های گذشــته محدودتر و برنامه ها تحت 

عنوان وبینار برگزار شد.
آزاده آریانا عنــوان کرد: یکی از مهم 
ترین اهداف هرجامعه ای تربیت نیروی ماهر 
انســانی برای ورود به بازار کار تحت عنوان 
کارآموزان و یا ایجاد کســب و کار به دست 
کارآفرینان است.وی ادامه داد: دانشگاه فنی و 
حرفه ای که یکی از پیشروان در مسیر تربیت 
نیــروی مهارت آموز و کارآفرین و آموزش  
مهارت آموزی و کارآفرینی به آنان است، با 
همراهی سایر نهادها و سازمان ها همواره در 
صدد آن بوده است تا دراین مسیر به بهترین 

شکل ایفای نقش کند.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای استان 
هرمزگان خاطرنشــان کرد: دانشــگاه فنی 
و حرفه ای هرمــزگان با همراهی اداره کل 
آموزش و پرورش اســتان، مســیر مهارت 

آمــوزی و کارآفرینی را بــرای نوجوانان از 
همان دوران تحصیل در مدارس آغاز کرده 
اســت.آریانا با بیان اینکه “جهش تولید، با 
مهــارت آموزی و کارآفرینی تحقق خواهد 

یافت”، اظهار کرد: در برنامه ششــم توسعه 
نیز افزایــش مهــارت و تخصص نیروی 
کار به ویژه فارغ التحصیلان دبیرســتان ها، 
هنرستان ها تا مقطع کارشناسی دانشگاه ها و 
مؤسسات آموزش عالی با ارائه آموزشهای 
مهارتــی، تخصصی و فنــی و حرفه ای با 
استفاده از ظرفیت های خدمت زیر پرچم و 
کارورزی دانشجویان عنوان شده است و در 

اجرای این مهم همواره در تلاشیم.
وی عنوان کرد: به دلیل شیوع ویروس 
کرونا، برنامه های هفته ملی مهارت آموزی 
و کارآفرینی، را تنها با برگزاری تعدادی وبینار 
به پایان رساندیم.آریانا در پایان گفت: ضمن 
تقدیر و تشکر از تمامی تلاشگران در به ثمر 
رساندن این مسئولیت بزرگ، برای جامعه 
کارآموزان و کارآفرینان آرزوی توفیق روز 

افزون داریم.

نسخه دولت برای تسهیل 
شروع کسب وکار چیست؟

گــروه اقتصــادی - مدیرعامل 
شــرکت توزیــع نیــروی برق اســتان 
هرمزگان گفت: از ابتدای امسال تاکنون ۲ 
میلیون و ۶۵۳ هزار مگاوات ساعت برق 
مصرف شده که حدود یک میلیون و ۷۲۲ 
هزار مگاوات ســاعت معادل ۶۵ درصد 
کل مصــرف برق مربوط به مشــترکین 

خانگی است.
هاجر عبــدی اظهار کــرد: عمده 
مصرف بخش خانگی نیز در بخشــهای 
سرمایشی است که مشترکان در صورت 
کاهــش ۱۰ درصدی مصرف برق، هزینه 

برق آنها ۲۰ درصد کاهش می یابد.
به گفته وی، اوج مصرف برق امسال 
در ۲۵ تیرمــاه اتفاق افتــاد و به ۲ هزارو 
۳۱۵ مگاوات رســید که بــا تداوم موج 

گرما احتمال افزایش بار شــبکه همچنان 
وجــود دارد. البته  در هفته گذشــته اوج 
مصرف ۲ هزارو ۲۹۵ مگاوات بود که باز 
 هم از سقف تعیین شده برای استان فراتر 

رفت.
عبدی اضافــه کرد: در حال حاضر 
۷۱۱ هــزار مشــترکی از خدمــات این 
شرکت استفاده می کنند که مصرف برق 
آنها نســبت به سال گذشته ۷ درصد رشد 

داشته است. 
برای پاســخگویی به ایــن میزان 
رشــد مصرف یکی از راهها، ســاخت و 
توســعه نیروگاه های تولید برق و ایجاد 
تاسیســات جدید است که برای این کار 

سرمایه گذاری زیادی لازم است.
وی اظهار کــرد: راه دوم مدیریت 

مصرف برق اســت که باعث می شود با 
کمترین میزان هزینه، از ســرمایه گذاری 
بیشــتر برای ایجاد تاسیسات جدید برای 
زمان محدودی که تنها در فصل گرم رخ 
می دهــد و افزایش مصرف را باعث می 

شود، جلوگیری شود. 
مدیرعامــل شــرکت توزیع برق 
هرمزگان افزود: امســال ۱۰ هزار تفاهم 
نامه همکاری با مشــترکان منعقد شده تا 
مصرف خود را از ساعت های بعداز ظهر 
به ســاعات قبل یا پس از آن منتقل کنند 
و در ازای آن از مشــوق های این شرکت 

بهره مند شوند.
عبدی تاکید کرد:  می توان با روش 
های بسیار ساده بدون این که رفاه خانواده 
کاهش یابد، مصرف برق را مدیریت کرد 

به طــوری که اگر در منازل اســتفاده از 
وسایل پرمصرف برقی را به ساعت های 
ابتدایی صبح یا ســاعت های پایانی شب 
موکــول کنند، باعث کاهش مصرف برق 

خواهد شد.
تنظیــم  کــرد:  وی خاطرنشــان 
کولرهــای گازی روی درجــه ۲۴ نیز از 
دیگر راهکارهایی اســت کــه هر کدام 
مــی تواند تا ۲۰ درصــد از مصرف برق 

را کاهش دهد.

گروه اقتصــادی - سرپرســت 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت با 
تقدیــر از تلاش صادرکنندگان در عرصه 
ارزآوری، از اعمال سقف و سابقه برای آن 
دسته از صادرکنندگانی خبر داد که برای 

اولین بار، اقدام به صادرات می نمایند.
حسین مدرس خیابانی، سرپرست 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در دیدار 
با هیات رئیســه اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران با تقدیر از تلاش 
صادرکنندگان گفــت: صادرکنندگان در 

شرایط حساس کنونی اقدام به صادرات 
و تامین نیازهای ارزی کشــور می کنند و 

این، یک اقدام ستودنی است.
وی از تعیین سقف و در نظر گرفتن 
سابقه برای صادرات آن دسته از صاحبان 
کارتهای بازرگانی خبر داد که برای اولین 

بار اقدام به انجام صادرات می نمایند.
مدرس خیابانی تصریح کرد: از این 
پس، صادرکنندگانــی که برای اولین بار 
اقدام به انجــام فعل صادرات می نمایند، 
تنها مجاز خواهند بود تا در ســقف ۵۰۰ 

هزار دلار صادرات داشــته باشند و تنها 
پــس از رفع تعهــد ارزی، مجدد بتوانند 

صادرات خود را ادامه دهند.
وی همچنین از هیات رئیســه اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
ایران درخواســت کرد تا بازنگری جدی 
بر روی شرایط صدور کارتهای بازرگانی 
انجام دهنــد تا جلوی تخلفات در حوزه 
کارتهــای بازرگانی یکبار مصرف گرفته 
شود.به گفته سرپرست وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت، امــروز ارز حاصل از 

صــادرات غیرنفتــی، تامین کننده اصلی 
نیازهای کشور است و بر این اساس باید 
تمام تلاش خود را به کار بســت تا بتوان 
از صــادرات حمایت های لازم را به عمل 

آورد.

مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان:

مشترکان تنها با ۱۰ درصد صرفه جویی ۲۰ درصد 
مبلغ قبض برق را کاهش دهند

مدرس خیابانی خبر داد ؛
تعیین سقف ۵۰۰ هزار دلاری برای صادرکنندگانی که برای اولین 
بار صادرات می کنند
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